

Übersichten · Review articles*J. Beckendorf · B. Biermann · H. A. Katus · M. Preusch*

- 471 **Notfallmedizinische Versorgung von Patienten mit Kunstherz**
Emergency treatment of patients with ventricular assist devices

Originalien · Original articles*M. Bollinger · M. Langner · D. Wellershaus · W. Kaisers · B. Jeschke · S. G. Russo*

- 479 **Vermeidung von Überinfusion bei Kindernotfällen. Vergleich zwischen tatsächlichem und voreingestelltem Infusionsvolumen bei Infusionssystemen mit Laufratenbeschränkung im Rettungsdienst und Intensivtransport**
Avoiding overinfusion in prehospital pediatric emergencies. Comparison between actual and adjusted flow rates of infusion sets with precision flow regulators in emergency medical services and critical care transport

B. Gross · F. Schanderl · N. Staedt · C. Elsner

- 483 **App-basierte Systeme zur Ersthelferalarmierung. Stand der Verbreitung in Deutschland, Evidenz und Herausforderungen bei der Einführung**
Dispatching first responders via mobile application systems. Status quo of implementation in Germany, evidence and challenges during introduction

C. Metelmann · B. Metelmann · J. Bartels · T. Laslo · S. Fleßa · J. Hasebrook · K. Hahnenkamp · P. Brinkrolf

- 492 **Was erwarten Mitarbeiter der Notfallmedizin vom Telenotarzt? Ergebnisse einer Befragungsstudie vor der Einführung eines Telenotarztes in Vorpommern-Greifswald**
Expectations of emergency personnel concerning a tele-emergency doctor. Results of a survey preceding the implementation of a telemedical system in a German emergency medical service

C. Schröter · M. Wilhelmi · D. Bielefeld · C. Macke · M. Winkelmann · P. Mommsen · C. Krettek · C. Zeckey

- 500 **Intensivmedizinische Behandlung von Patienten nach reitsportbedingten Unfällen**
Intensive care treatment of injured equestrians

S. Casu · J. Blau · B. Schempf · D. Häske

- 509 **If you don't take a temperature, you can't find a fever. Awareness in out-of-hospital vital signs in cases of suspected sepsis**
„If you don't take a temperature, you can't find a fever“. Wahrnehmung von prähospitalen Vitalparametern bei vermuteter Sepsis

H. Eismann · K. Enke · F. Scheinichen · D. Böhmelt · M. Flentje

- 514 **Evaluation der Notfallsanitäterprüfung in Niedersachsen. Eine subjektive Bewertung aus Sicht von Prüfungsverantwortlichen**
Evaluation of the German paramedic examination in lower Saxony. A subjective assessment from the examiner's point of view

M. Schütte · F. Hartart

- 522 **Fragebogengestützte Evaluation von Übungen mit Massenanfall von Verletzten (MANV). Ein Werkzeug für lernförderliches Feedback**
Questionnaire-based evaluation of mass casualty incident (MCI) exercises. A tool for learning-oriented feedback

Kasuistiken · Case reports*M. Rief · P. Zajic · P. Zoidl · S. Heschl · G. Silbernagel · M. Rief · S. Orlob · G. Prattes · P. Metnitz · G. Prause*

- 528 **Zuweisungsstrategie nach präklinischer Thrombolyse bei STEMI mit Herz-Kreislaufstillstand – Fallbericht. Welche Faktoren beeinflussen die Wahl des Transportziels?**
Patient disposition following cardiopulmonary resuscitation due to ST-segment elevation myocardial infarction and thrombolysis—case report. Which factors influence the choice of transport destination?

Teamwork + Education · Teamwork + Education*M.-M. Ventzke · O. Segitz*

- 533 Einfach und praktisch: Reposition der Schulterluxation**
Simple and practical: reduction of shoulder luxation

CME Zertifizierte Fortbildung · Continuing Medical Education*D. Häske · B. W. Böttiger · B. Bouillon · M. Fischer · G. Gaier · B. Gliwitzky · M. Helm · P. Hilbert-Carius · B. Hossfeld · B. Schempf · A. Wafaisade · M. Bernhard*

- 537 Analgesie bei Traumapatienten in der Notfallmedizin**
Analgesia for trauma patients in emergency medicine

- 550 Fragebogen**
Assessment

**Verschiedenes · Miscellaneous**

- 553 Mitteilungen des DBRD · News of the DBRD**
554 Mitteilungen des GRC · News of the GRC
558 Mitteilungen der agsw · News of the agsw

Termine · Forthcoming meetings**Impressum · Imprint**